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Comentariu realizat de pastorul Alejandro Bullon 

STUDIUL 6 

Estera şi mardoheu 

Bună dragul meu! 

În acest studiu vom studia 5 puncte principale. 

1. Estera în Persia 

2. Estera înaintea împăratului 

3. Decizia Esterei 

4. Istoria lui Mardoheu 

5. Convertirea unor neevrei 

Să nu uităm că subiectul principal al tuturor acestor studii este “misiunea”. 

1. Să începem să vorbim despre împărăteasa Vasti. Unele personaje biblice sunt asemenea 

unor comete care sunt vizibile un scurt timp după care dispar pentru totdeauna. De unde vin şi 

unde se duc nimeni nu ştie. Aşa este şi cu împărăteasa Vasti. Nu ştim prea multe despre ea, dar 

fără îndoială a fost o persoană integră şi curajoasă. Istoria ei poate fi găsită în cartea Esterei. Este 

o istorie adevărată.  

Există şi au existat mereu persoane care au dorit scoaterea cărţii Estera din Scriptură 

argumentând că nu este menţionat nici măcar o dată numele lui Dumnezeu. Dar în toată istoria, 

dacă o citeşti cu atenţie, vei vedea mână invizibilă a lui Dumnezeu care controlează şi protejează 

pe poporul Său. 

După ce israeliţii au fost duşi în robie în Babilon, acest imperiu a fost cucerit de cel Medo-

Persan iar mulţi dintre ei au fost împrăştiaţi în noul imperiu. Estera era una dintre miile de 

persoane captive în Persia. 

Dar cartea Estera nu începe cu ea ci cu împărăteasa Vasti. Ahasversos domnea în Persia iar 

soţia să se numea Vasti. El era fiul lui Darius şi nepotul lui Cir. El a fost monarhul cel mai 

puternic al vremii sale. El împărăţea peste 137 provincii. 

Într-o zi împăratul Ahasveros a dat un ospăţ pentru prinţii şi nobilii din împărăţia sa. Acest 

banchet a durat 6 luni. În timpul acestui banchet el le-a arătat invitaţilor săi toate bogăţiile 

imperiului. La final a organizat un ospăţ chiar în curtea palatului său care a durat 7 zile fără 

întrerupere. A oferit mâncare şi băutură fără limită pentru toţi participanţii. În ultima zi a 

ospăţului împăratul a poruncit să vină împărăteasa Vasti cu coroana sa pentru a arăta invitaţilor 

săi frumuseţea soţiei sale. Aceasta a fost o cerere neînţeleaptă şi pripită din partea unei persoane 

aflate sub influenţa alcoolului. Dacă nu ar fi fost în acea stare, cu siguranţă nu şi-ar fi permis 

niciodată să facă o asemenea cerere împărătesei. Conform obiceiurilor vremii şi culturii, era 

foarte ruşinos că o femeie să se înfăţişeze fără vălul său în faţa altor bărbaţi în afara soţului său. 

Din câte ştiu Vasti nu era o adoratoare a lui Dumnezeu, deci era o păgână. Şi totuşi convingerile 
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sale şi modestia sa sunt extraordinare. Ea ne oferă o lecţie interesantă: nu este neapărat să fii 

creştin pentru a fi corect, ce păcat că a fi corect nu îţi garantează mântuirea! Vasti şi-a apărat 

onoarea ca femeie şi ca şi împărăteasa. A se coborâ până acolo încât să se înfăţişeze asemenea 

unei femei vulgare nu era demn de o împărăteasă. Aşa că în ciuda oricărei consecinţe a preferat 

să rişte şi să nu se supună acelei cereri. Ce lecţie teribilă! Adesea este necesar să spui  NU multor 

lucruri pentru a-ţi apăra principiile. 

Şi ce s-a întâmplat atunci? Împăratul a hotărât să o destituie pe Vasti şi să o pedepsească. 

Refuzul său a costat-o scump, dar a preferat aceasta apărându-şi onoare şi virtutea. Nu totdeauna 

apărarea principiilor şi a virtuţii are ca recompensă fericirea. Aceasta este o lecţie de viaţa pe 

care trebuie să o învăţăm. 

Pe fundalul acestei istorii intră Estera în scenă. Împăratul sfătuit de consilierii săi decide să 

organizeze un fel de concurs de frumuseţe pentru a alege pe noua împărăteasă. Estera capătă 

trecere înaintea împăratului. 

Estera era una din ficele poporului lui Dumnezeu, iar împăratul era un păgân. Iar dacă 

Dumnezeu a oferit Esterei posibilitatea de a fi aproape de împărat, aceasta a fost o ocazie 

excelentă pentru ca ea să i-L prezinte pe Dumnezeu. Aşa a devenit ea în felul acesta o misionară. 

 

2. Să mergem acuma la partea a doua a studiului în care vom învăţa despre motivul pentru 

care Mardoheu a sfătuit-o pe Estera să nu îşi descopere identitatea şi naţionalitatea împăratului. 

Mardoheu era unchiul Esterei. Evreii erau aproape pe cale de dispariţie. Existau în imperiu mulţi 

vrăjmaşi ai poporului lui Dumnezeu care ar fi dorit ca acesta să dispară. Cel mai puternic şi 

influent dintre ei era Haman. Deşi perspectivele erau întunecate Dumnezeu avea un plan pentru 

poporul Său. Împăratul trebuia să ajungă să Îl cunoască pe Dumnezeul lui Israel. Calea pentru a 

ajunge la acest rezultat trebuia să fie una de plină de prundenta, înţelepciune şi echilibru. Dacă 

Estera şi-ar fi descoperit identitatea de la început ar fi ridicat nişte bariere greu de trecut. De câte 

ori în dorinţa noastră de a mărturisi Adevărul nu ţinem cont de împrejurări şi nu ascultăm sfatul 

înţelept al Duhului şi în loc să facem o lucrare favorabilă Adevărului, închidem drumuri şi uşi 

pentru totdeauna, prin lipsa noastră de înţelepciune. Dumnezeu ne sfătuieşte să fim: “... înţelepţi 

ca şerpii şi fără răutate ca porumbeii...” Matei 10,16 up.    

Cea mai bună cale de a atrage pe cineva la Hristos este prietenia. Serva Domnului spune că 

Isus se apropia de oameni dorind să le facă bine, le arăta simpatie, îi ajuta în problemele lor, le 

câştigă încrederea şi doar după aceea le spunea “urmează-Mă!”. Oamenii nu urmează nişte 

necunoscuţi, ci numai pe prietenii lor. Ajunge să prezinţi cuiva Evanghelia, cere mult timp 

adesea. Oamenii mai întâi trebuie să îi simpatizeze pe creştini, iar prin intermediul acestora vor 

ajunge să se îndrăgostească de Isus.  

Mardoheu ştia lucrurile acestea atunci când a sfătuit-o pe Estera să nu-şi dezvăluie 

apartenenţa la poporul lui Dumnezeu. Înainte ca împăratul să ajungă să o poată asculta, inima 

acestuia trebuia cucerită şi aşa s-a şi întâmplat, împăratul a ajuns să o iubească pe Estera. 

Gândeşte-te puţin şi fă comparaţie între acest caz şi cel al întâlnirii lui Isus cu samariteanca. 

Isus nu a pierdut timpul pentru ca mai întâi să sublinieze faptul că El este iudeu în faţa acestei 

samaritence. Mai cu seamă că era o duşmănie vădită între iudei şi samariteni. Dar situaţia în acea 
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ocazie era complet diferită. Femeia mersese la fântână să ea apă iar Isus a început discuţia de la 

ceea ce pe ea o interesa în acel moment, apa. Dar văzând interesul sincer al femeii în ceea ce 

priveşte “apa vieţii”, Isus i s-a făcut cunoscut fără teamă, descoperindu-i mai apoi adevăruri 

spirituale profunde. Aşa se întâmplă adesea şi în lucrarea noastră. Deşi cea mai bună cale este 

aceea de a investi timp, aşa după cum a făcut împărăteasa Estera, dacă observi că o persoană deja 

manifestă interes în cunoaşterea Evangheliei nu este necesar să mai amâni acest lucru, poţi deja 

să îi vorbeşti despre Isus. 

 

3. Să mergem acum spre punctul trei al studiului, decizia Esterei. Poporul lui Dumnezeu era 

ameninţat să fie exterminat. De ce? Singurul delict era ascultarea de Dumnezeu. Ştii că 

ascultarea de Dumnezeu trezeşte ura oamenilor? Te acuză de fi limitat, de a vea o minte îngustă, 

de a fi învechit, radical etc... 

Observă ceea ce Haman i-a spus împăratului. Estera 3,8: 
8
Atunci Haman a zis împăratului Ahaşveroş: "În toate ţinuturile împărăţiei tale este risipit un popor 

deosebit între popoare, care are legi deosebite de ale tuturor popoarelor şi nu ţine legile împăratului. 

Nu este în folosul împăratului să-l lase liniştit. 

Interesant! Acest verset nu este doar o mărturie a unui fapt istoric ci şi un fel de profeţie cu 

privire la viitor. Într-o zi poporul lui Dumnezeu va fi persecutat pentru simplul fapt de a fi rămas 

credincios poruncilor Lui. 

În această circumstanţă tulbure îşi face apariţia împărăteasa Estera. Mardoheu îi cere de data 

acesta să intervină pentru salvarea poporului Israel. Dar ea îi explică că nimeni nu poate să se 

prezinte înaintea împăratului fără să fi fost chemat. Ce să facă? Mardoheu îi spune celebrele 

cuvinte din Estera 4,13-14: 

 
13

Mardoheu a trimis următorul răspuns Esterei: "Să nu-ţi închipui că numai tu vei scăpa dintre 

toţi Iudeii, pentru că eşti în casa împăratului.  
14

Căci, dacă vei tăcea acum, ajutorul şi izbăvirea vor veni din altă parte pentru Iudei, şi tu şi casa 

tatălui tău veţi pieri. Şi cine ştie dacă nu pentru o vreme ca aceasta ai ajuns la împărăţie?"  

Ştii care este învăţătura din această întâmplare? Că Dumnezeu permite adesea copiilor Săi să 

ocupe posturi importante într-o ţară sau situatie specifică pentru a împlini planurile Sale. Este 

trist că adesea o persoană care ajunge într-o poziţie înaltă uită de Dumnezeu şi de poporul său şi 

îşi închipuie că ajuns acolo datorită calităţilor şi capacităţilor sale.  

Estera s-a lăsat în mâinile lui Dumnezeu şi a înfruntat riscurile şi problemele. S-a prezentat 

înaintea împăratului fără permisiunea să şi astfel şi-a făcut partea ei, iar Dumnezeu nu a întârziat 

să şi-o facă pe a Sa. A atins inima împăratului pentru ca acesta să fie sensibil la cererea Esterei. 

Dumnezeu nu va face ceea ce tu ai putea să faci, dar nici nu va întârzia să îşi facă partea după ce 

tu ai făcut-o pe a ta.  

 

4. Sa înaintăm acum sprea parte a patra studiului. În această parte ne vom centra atenţia 

asupra lui Haman şi Mardoheu. Haman a devenit preferatul împăratului aşezându-l peste toţi 

prinţii din toate provinciile şi la insistenţele lui a semnat un decret conform căruia toţi trebuia să i 
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se închine. Însă Mardoheu nu a respectat acest lucru, cum ar fi putut să se închine înaintea unui 

om? Dar cine era Mardoheu? Relatearea biblica ne spune că el se aşeza la poarta împăratului. Ce 

însemna acest lucru? Acolo era locul în care se realiza judecăţile. Aminteşte-ţi că Lot în Sodoma 

se aşeza la poarta cetăţii, pentru că devenise unul dintre judecătorii acelui loc. Prin comparaţie 

înţelegem că şi Mardoheu ocupa un post important în Persia deşi era evreu. Am putea spune în 

limbajul actual că ajunsese să ocupe un post important în curtea supremă de justiţie. Atunci, în 

acea epocă, locul judecăţii nu se găsea în centrul cetăţii ci la poarta acestuia. Cum a ajuns 

Mardoheu şi devină judecător, nu ştim aceasta, dar ceea ce ştim este că Haman a început să 

invidieze pe Mardoneu şi chiar a ajuns la limita răbdării prin repetarea zilnică a nesupunerii lui 

Mardoheu în faţa sa. Atunci a descoperit că era evreu. Aşa a început totul. Haman nu ştia cum să 

îl distrugă pe Mardoheu şi pe poporul său. Pentru aceasta s-a dus înaintea împăratului cu intrigi, 

dar acestea s-au întors împotriva lui. Istoria o găsim relatată în Estera capitolele 6 şi 7. Eu nu voi 

citi aceste capitole din lipsă de timp, dar ceea ce învăţăm de aici este faptul că în vremea din 

urmă mulţi oameni în a căror mână se afla puterea adesea o vor folosi pentru a încerca să 

distrugă pe poporul lui Dumnezeu. Dar chiar şi acesta istorie biblică vine să ne demonstreze că în 

asemenea circumstanţe Dumnezeu nu îşi abandonează poporul. Aşa că Haman a ajuns să fie 

destituit. Există un lucru interesant aici. În ciuda începutului întunecat a lui Mardoheu şi 

aparentului succes a lui Haman, la un moment dat situaţia a luat o asemenea întorsătură încât a 

devenit favorabilă pentru Mardoheu, iar împăratul a devenit interesat de persoana lui. Ce s-a 

întâmplat de fapt? Estera 6:1-3: 

1
În noaptea aceea, împăratul n-a putut să doarmă, şi a poruncit să-i aducă lângă el cartea 

aducerilor aminte, Cronicile. Le-au citit înaintea împăratului,  
2
şi s-a găsit scris ce descoperise Mardoheu cu privire la Bigtan şi Tereş, cei doi fameni ai 

împăratului, păzitorii pragului, care voiseră să întindă mâna asupra împăratului Ahaşveroş.  
3
Împăratul a zis: "Ce cinste şi mărire i s-a făcut lui Mardoheu pentru aceasta?" "Nu i s-a făcut 

nimic", au răspuns cei ce slujeau împăratului.  

Eu te întreb acum: îţi aminteşti că am spus la început că Isus se apropia de oameni dorind să 

le facă bine? Mardoheu a făcut exact acest lucru într-o anumită ocazie, iar acum acea întâmplare 

a ajuns la cunoştinţa împăratului. Această metodă niciodată nu dă greş. Dacă tu vei încerca din 

prima să prezinţi cuiva Evanghelia vei avea toate şansele să fii respins. Dar dacă mai întâi vei 

aloca timp pentru a-i face bine, pentru a-i demonstra simpatia şi a-i cuceri inima, şansele tale ca 

să fii ascultat atunci când îl vei prezenta pe Hristos vor creşte considerabil. 

 

5. Ajungem la finalul acestui studiu şi vom vorbi despre puterea transformatoare a unei vieţi 

vitorioase în Hristos. Estera 8,17: 

17
În fiecare ţinut şi în fiecare cetate, pretutindeni unde ajungea porunca împăratului şi hotărârea lui, 

a fost între Iudei bucurie şi veselie, ospeţe şi zile de sărbătoare. Şi mulţi oameni dintre popoarele 

ţării s-au făcut Iudei, căci îi apucase frica de Iudei.  
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Este interesantă expresia “evreii erau veseli şi bucuroşi”. Şi care a fost rezultatul? Mulţi 

oameni dintre popoarele ţării s-au făcut iudei. Viaţa unui creştin adevărat este un izvor de 

inspiraţie pentru cei care nu îl cunosc pe Dumnezeu. Isus a spus că a venit în lume pentru a 

aduce viaţă din belşug. Eu te întreb: cum îţi trăieşti tu creştinismul, ca pe o viaţă tristă plină de 

obligaţii şi interdicţii pe care trebuie să le împlineşti pentru a fi salvat, sau ca pe o experienţă de 

bucurie şi fericire? Unii creştini au greşită concepţie că eşti cu atât mai special cu cât viaţa ta este 

mai plină de suferinţă. Isus vrea ca viaţa copiilor Săi să fie plină de bucurie şi astfel să devină un 

izvor din care şi alţii să se sature şi să se bucure. Bucuria nu înseamnă separare de principii, iar 

regulile nu constrâng bucuria cuiva, ci o păzesc, iar consacrarea nu înseamnă că trebuie să duci o 

viaţă în care nu este loc pentru bucurie, ci dimpotrivă. În cazul poporului Israel şi experienţa sa 

în Persia, vedem că bucuria manifestată de ei a devenit atât de contagioasă încât şi alţii au dorit 

să se molipsească şi aşa mulţi au acceptat pe Dumnezeul lui Israel. Fie ca această experienţă a lor 

să devină şi experienţa ta. 

Dumnezeu să te binecuvânteze în măsură bogată! 
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